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افزایش ۶ درصدی تردد جاده ای در 
کشور

بنا بر اعــام رئیس پلیس راهنمایــی و رانندگی 
کشــور، به ازای هر دو هموطن یک وســیله نقلیه 
در کشــور داریم که حدود ۴۷ درصدشان در سن 

فرسودگی هستند.
ســردار کمــال هادیان فــر در مراســم افتتاحیه 
»هفتمین نمایشــگاه حمل و نقل، لجســتیک و 
صنایع وابسته«، اظهار کرد: پلیس راهور در ۲۹۷ 
هزار کیلومتر طول راه و ۱۴۴۰ شهر انجام وظیفه 

می کند.
وی با اشــاره به اهمیت مدیریت ترافیک، توضیح 
داد: ما در ســال گذشــته فقط ۳۵ میلیارد تردد 
در شــهرها و بیش از ۷ میلیــارد تردد در جاده ها 
داشــتیم و هر ســاله در این زمینه نسبت به سال 
قبل افزایش داریم. امسال تقریبا ۶ درصد در جاده 

ها افزایش تردد داشتیم.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور با تاکید بر 
اهمیت بحث پیش گیری و کاهش تصادفات، ادامه 
داد: موضوع تفاهم نامه امروز نیز بحث کاهش جان 
باختگان است که در برنامه ششم و هفتم نیز برای 
آن تکلیف دیده شده است. در برنامه هفتم  دیده 
شــده تا ۵۰ درصد در طــول برنامه هفتم کاهش 

جان باختگان تصادفات محقق شود.
هادیان فر تصریــح کرد: با بیــش از ۸۵ میلیون 
جمعیت کشــور بیش از ۵۲ میلیــون نفر دارنده 
گواهینامــه مختلف در کشــور داریم. بیش از ۳۹ 
میلیــون و درواقع نزدیک به ۴۰ میلیون وســیله 
نقلیه در کشــور داریم کــه مورد اســتفاده قرار 
می گیــرد. همچنین به ازای هــر دو هموطن یک 
وســیله نقلیه در کشــور داریم و شاید ۴۷ درصد 
اینها در سن فرســودگی هستند و باید در فرآیند 

اسقاط قرار گیرند.

کاهش ۹.۵ درصدی سرقت در تهران
رییس پلیــس پایتخت از کاهــش ۹.۵ درصدی 
ســرقت در ســال جاری در تهران خبر داد.سردار 
محمدیــان در ســخنانی گفت:  از ابتدای ســال 
تاکنــون، ۹.۵ درصد کاهش ســرقت در پایتخت 
داشــتیم.وی اظهار داشت: یکی از موضوعات مهم 
در سطح جامعه، سارقان راکب و موتورسوار است 
که مقرر شده اســت فراجا با تخصیص ۵۰ موتور 
ســنگین و تشکیل تیم های شــکار در سطح شهر 
تهران، برای دستگیری ســارقان موتورسوار اقدام 
کرده و اجــرای این طرح در آینــده نزدیک آغاز 

خواهد شد.

دستگیری عاملان تیراندازی در 
شهرستان نوشهر

فرمانده انتظامی شهرســتان نوشــهر از شناسایی 
و دســتگیری عوامل تیر اندازی در آن شهرستان 
خبر داد .سرهنگ “علی اکبردرویشی” در تشریح 
این خبر گفت: در پی اعام خبری از مرکز فوریت 
های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر درگیری و تیراندازی در 
یکی از محات بخش مرکزی شهرستان، ماموران  

بررسی موضوع را در دستور کار خود قرار دادند .
وی افــزود: پس از حضور ماموران در محل، ۳ نفر 
از عامان ایــن درگیری و تیرانــدازی که با یک 
خــودروی ســواری از محل متواری شــده بودند 
شناسایی شدند.ســرهنگ درویشی، تصریح کرد: 
ماموران بــا انجام اقدامات اطاعاتــی متهمان را 
دســتگیر و در بازرســی از مخفیگاه آنان ۲ قبضه 
ساح شــکاری غیر مجاز کشف کردند.درویشی با 
بیان اینکه این متهمــان در بازجویی اولیه به بزه 
ارتکابی اعتراف کرده اند، یادآور شــد: یکی از این 
متهمان از اراذل و اوباش ســابقه دار شهرســتان 
بــوده  و قبا نیز به علت تیراندازی و ایجاد رعب و 
وحشت برای شهروندان دستگیر و روانه زندان شده 
بود .فرمانده انتظامی شهرستان نوشهر در پایان با 
اشاره به اینکه متهمان پس از تشکیل پرونده برای 
سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شدند 
گفت: پلیس با تمام توان در راستای تامین نظم و 
امنیت، ارتقاء احساس امنیت شهروندان تاش می 
کند و انتظارمان از مردم همکاری های همه جانبه 

با ماموران است .

برخورد قاطع با سارقان حرفه ای و 
سابقه دار 

دادستان تهران گفت: با سارقان حرفه ای و سابقه دار 
کــه با اعمــال خود باعث ســلب آرامــش جامعه 
می شوند بدون هیچ گونه اغماضی برخورد می شود.

علــی صالحی افزود: یکی از مســائل جدی مرتبط 
بــا ضابطین خاص، موضوع دســتگیری محکومین 
متواری اســت که پرونده آن ها در شعب تحقیق یا 
اجــرای احکام باقی مانده و لازم اســت ظرف ۲۰ 
روز نســبت به جلــب آنان جهت اجــرای احکام، 
اقدام شود تا این پرونده ها در اسرع وقت به نتیجه 
برســند.وی با تأکید بر ضرورت حفظ اموال ضبط 
شده از متهمان تصریح کرد: ضابطین عام و خاص، 
می بایست اموال مکشوفه از متهمان دستگیر شده 
را در همان لحظه با ذکر جزئیات و در چند نسخه 
با امضاء مأمورین و متهمان صورتجلســه کرده و 
در پایان تحویل دهند، چرا که عدم صورتجلســه 
باعث عدم شناسایی مالک اموال در مرحله تحقیق 
و اجرای حکم می شود.دادســتان تهران در پایان 
خاطر نشــان کرد: ضابطین می بایست ظرف مدت 
مقرر نســبت به ارسال پاسخ اســتعامات مرجع 
قضایــی اقدام کرده و در صورتــی که به هر دلیل 
قادر به انجام فرآیند و مراحل کار نیســتند؛ سریعا 

مراتب را به دستگاه قضایی گزارش کنند.

حوادث

شرق به دلیل خبرسازی به اتفاق آرا 
مجرم شناخته شد

ســخنگوی هیئت منصفــه دادگاه های سیاســی و 
مطبوعاتــی گفت که هیئت منصفه بعد از اســتماع 
دفاعیات مدیرمســئول روزنامه شــرق، او را به اتفاق 
آرا مجرم دانستند و برخی از اعضا در دلایل مخالفت 
گفتند بر اســاس توضیحات متهــم فقط ۵ درصد از 
۱۲ هزار نفر پاسخ  دهنده به نظرخواهی شرق با الزام 
حجــاب مخالف بودند نــه ۸۴ درصد.اکبر نصراللهی 
درباره پرونده های رسیدگی شده در دادگاه مطبوعات 
امــروز گفت: اتهام هــای »مهدی رحمانیان «نشــر 
مطالب خاف واقع »موضوع شکایت  دادستان تهران  
در مورد تیتر نادرست »مخالفت  ۸۴ درصدی با الزام 
زنان به رعایت حجاب« در تاریخ ســوم آبان ۱۴۰۲ 
است. مدیرمســئول روزنامه شرق در دفاعیات خود، 
اشــتباه در تیتر را قبول کرد و گفته که  اشــتباه تر 
این بود که رســانه های خارجی نوشــتند ۸۴ درصد 
از پاســخگویان با حجاب مخالف هستند؛ در صورتی 
که ۸۴ درصد از مخاطبان شــرق در نظرخواهی این 
روزنامه با اظهارات خانم »زهره ســادات لاجوردی«  
نماینده تهران  در مجلس شــورای اسامی در مورد 
»تاثیــر قانون احتمالی عفــاف و حجاب بر وضعیت  
حجــاب زنان« مخالف هســتند نه با الــزام زنان به 
رعایت حجاب.نصراللهی گفت: دادگاه رســیدگی به 
شکایت هیئت نظارت  بر مطبوعات  در مورد پرونده 
اتهام های مدیر مســئول روزنامه  شرق که به ریاست 
قاضــی کریمی در شــعبه نهــم دادگاه کیفری یک  

برگزار شد، متعاقبا صادر خواهد شد.

جزئیات تازه از احداث آرامستان های 
جدید در تهران

معاون خدمات شــهری شهرداری تهران در ارتباط با 
آخرین وضعیت احداث آرامســتان های جدید توضیح 
داد.حسین نظری؛ در ارتباط با آخرین وضعیت احداث 
ارامستان یا آرامســتان های جدید در پایتخت گفت: 
واقعیت شــهر تهران این اســت که بــا چند موضوع 
آمیخته اســت؛ اینکه شــهر تهران بسیار بزرگ شده 
است و حریمی برای شــهر تهران وجود ندارد.معاون 
خدمات شهری شهرداری تهران با طرح چند پرسش 
ادامــه داد: اول اینکه ما باید کجا اموات را دفن کنیم 
آیا می شود در مرکز شهر تدفینی انجام شود و با توجه 
به ســؤالات مطرح شده مدیریت شهری در این دوره 
تدبیری را اندیشیده است تا با تملک زمین ها و تبدیل 
ان به آرامستان ها شرایطی را برای ایجاد آرامستان های 
جدید در پایتخت انجام بدهد.نظری با بیان اینکه در 
این فرایند مشــاوره های لازم اخذ شده است، گفت: 
۵ الــی ۶ نقطه قابلیت اجرایی آرامســتان های جدید 
پایتخت را دارنــد البته بایــد هماهنگی های لازم با 
مالکین و متصرفین و ســایر ارگان ها شود که این کار 
در حال انجام اســت تا بتوانیم آرامســتان های جدید 
را احــداث کنیم.وی گفت: ناگفتــه نماند مکان هایی 
که در گذشــته از جمله اطراف بی بی شــهربانو برای 
آرامستان مطرح شده بود نیز همچنان به عنوان یکی 
از مکان های جدید آرامســتان شــهر تهران محسوب 
می شــوند و امیدواریم بتوانیم از ۵ الی ۶ نقطه اشاره 
شده ۴ نقطه را شناســایی و آرامستان های جدید را 
احداث کنیم.معاون خدمات شهری شهرداری تهران 
در پاسخ به این پرســش که آیا آرامستان های جدید 
در پایتخت تا پایان ســال تعیین و تکلیف می شوند یا 
خیر، گفت: در این خصوص همانطور که گفته شــد 
جدا از تملــک زمین نیاز هماهنگی با ســایر نهادها 
و ارگان هاســت چرا که احداث آرامســتان در صورت 
تملک زمین کمتر از یک ســال زمــان خواهد برد و 
در این بخش مشکلی وجود ندارد.نظری در خصوص 
ســازمان پسماند شــهرداری تهران نیز گفت: در این 
ارتباط نیز با توجه به موضوع نظافت طرح یک پارچه 
رفت و روب را در دســتور کار خود قــرار داده ایم و 
مناقصه ها در این بخش برگزار و پیمانکاران مشخص 
و قراردادهــا درحــال ابــاغ اســت.وی همچنین از 
الکترونیکی کردن صورت وضعیت پیمانکاران پسماند 
خبر داد و گفت: در این بخش نیز با همکاری سازمان 
فاوا این کار عملیاتی و اجرا می شــود.معاون خدمات 
شهری شــهرداری تهران با اشاره به معرفی سه رنگ 
زرد، سبز و خاکستری به عنوان تم های رنگی پایتخت 
گفت: مناطق مکلف هســتند که با کدهای مشخص 
از این رنگ ها در ســطح محــات و مناطق و نواهی 
اســتفاده کنند.وی به ســازمان بوســتان ها و فضای 
سبز شــهر تهران اشــاره کرد و گفت: در این بخش 
نیز اقدامات خوبی در توسعه فضای سبز و بوستان ها 
انجام شــده و امسال نیز ۲ هزار هکتار در ۱۱ نقطه از 
حریم شــهر تهران به طرح کمربند سبز شهر تهران 

اضافه خواهد شد.

وضعیت قرمز افزایش آلودگی هوای 
10 کلانشهر

ســازمان هواشناسی نســبت به افزایش آلودگی هوا 
در ۱۰ کانشــهر هشــدار داد و بر لزوم کاهش تردد 
غیرضروری و کنتــرل فعالیت هــای صنعتی مراکز 
انتشــار آلاینده ها تاکید کرد.ســازمان هواشناسی با 
صدور هشــدار ســطح زرد از پایداری جو و سکون 
هوا، تــداوم پایداری هــوا همراه بــا افزایش غلظت 
آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا از دوشــنبه 
)۲۷ آذر( تــا جمعه )اول دی( خبر داد.این شــرایط 
جوی روز دوشــنبه در اصفهان، اهواز، یزد، سه شنبه 
در تهران، اراک، اصفهان، اهواز و یزد، چهارشــنبه در 
تهران، کرج، اصفهان، اهواز، ســمنان، مشهد، یزد و 
اراک، پنجشــنبه در تهران، کرج، سمنان، اصفهان، 
اهواز، یزد، مشــهد، اراک و تبریز و جمعه در تهران، 
کرج، قزوین، ســمنان، اصفهان، اهواز، مشهد و یزد 

پیش بینی می شود.

هاشور

همدلی|حمید رضــا خالدی: موضوع ابر برج 
سازی در حریم با گیاه شناسی در حالی دو سالی 
است که در حریم باغ گیاه شناسی آغاز شده که 
نقطه ای مغفول مانده ای در آن نادیده گرفته شده 
است. ساخت و ســازهایی که متعلق به تعاونی 
ارتش اســت و به گفته همه کارشناسان و اکثر 
مسئولان بلند مرتبه، تنها دستآوردش برای شهر، 
نابودی این باغ منحصربه فرد گیاه شناسی در جهان 
اســت. اینکه مجوز ســاخت این برج  ها در زمان 
شهرداری مردی صادر شده که این روزها، آخرین 
ماه های ریاستش بر مجلس را تجربه می کند. نام 
»محمد باقر قالیباف« شاید تنها دلیلی باشد که 
تاکنون نه درخواســت  های   کارشناسان و فعالان 
محیط زیستی و نه حتی دستور رئیس جمهور، 
تاکنون نتوانسته مانع جلوگیری از ادامه ساخت 

آن شود! 
اولین بار همه چیز از هشــدار »محمد درویش« 
کنشگر محیط زیست، آغاز شد. وی دو سه سال 
قبل با انتشار تصاویری در کانال شخصی اش خبر 
داد که در منتهی الیه شمالی باغ گیاه شناسی ملی 
ایران کــه در منطقه ۲۲ تهران قــرار دارد، قرار 
اســت ۲۲ برج ۲۷ طبقه ساخته شود، در حالی 
که بهترین کاربری برای آن فضای سبز است تا 
چشم انداز و حیات بوم شناختی باغ آسیب نبیند. 
به گفته او در تهرانی که هم اکنون هم آب ندارد 
و بــا دزدیدن آب کرج، طالقــان، لار و آمل دارد 
زندگی می کند، چگونه ۲۲ برج ۲۷ طبقه جدید را 

می خواهید در آن بسازید؟
همین مساله باعث شده است که در ماه های اخیر 
صدای اعتراض فعالان محیط  زیســت نسبت به 
برج سازی در حریم شمالی باغ گیاه شناسی بلندتر 
شــود؛ اعتراضاتی که البته از سال های قبل آغاز 
شده بود، اما هیچ گاه نتیجه ای به همراه نداشت. 
از نظر فعالان محیط زیست، برج سازی در حریم 
باغ گیاه شناســی نه تنها می توانــد در بلندمدت 

باعث خشک شــدن چاه های حفرشــده برای 
آبیاری گیاهان این مجموعه شــود، بلکه ســایه 
این برج هــا، باعث کاهش نور دریافتی گونه های 
گیاهی ارزشمند باغ گیاه شناسی خواهد شد که 
در خشک شدن بخش زیادی از آنها تاثیر خواهد 
گذاشت. فعالان محیط زیست همچنین معتقدند 
که برج ســازی در حریم شمالی باغ گیاه شناسی 
باعث تغییر در رژیــم جریانات هوایی و بادهایی 
می شود که به صورت طبیعی از سمت شمال و 
شمال غرب این مجموعه می وزد که همین مساله 
می تواند، ریزش پیش از موعد برگ های درختان 
باغ و در نتیجه، »خزان زودرس« این درختان در 

سال های آتی را به همراه داشته باشد. 
از مخالفت معاون دادســتان کل کشور تا 

اعتراض اعضای هیئت علمی
باغ گیاه شناسی ملی ایران که در منطقه ۲۲ تهران 
و در حوالی پارک جنگلی چیتگر واقع شده است، 
متعلق به موسســه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
زیرمجموعه وزارت جهاد کشــاورزی است. این 
مجموعه مســاحتی بالغ بر ۱۴۵ هکتار دارد که 
در آن بیــش از ۴ هــزار و ۴۴۴ گونه گیاهی در 
قالب رویشگاه ها و کلکسیون های منحصربه فرد با 
اهداف علمی، آموزشی و ترویجی کاشته شده اند. 
همچنین باغ گیاه شناســی ملی ایــران از نظر 
تنوع گونه های گیاهی جزو ۱۰ باغ گیاه شناسی 
برتر جهان محسوب می شــود و وسیع ترین باغ 
گیاه شناسی خاورمیانه اســت؛ به همین دلیل، 
باغ گیاه شناســی در فهرست آثار طبیعی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به 
ثبت رسیده و مانند سایر آثار ثبت شده در فهرست 
این وزارتخانه، حریم و ضوابط مشــخصی برای 
ساخت وساز در اطراف آن در نظر گرفته شده است. 
این موضوع تاحدی جدی شده که نه تنها اخیرا با 
شکایت رئیس موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولی باغ گیاه شناسی، پای دیوان عدالت 
اداری به پرونده برج سازی در حریم این مجموعه 
باز شــده است، بلکه اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ نیز 
»غامعباس ترکی« معاون دادستان کل کشور نیز 
در این زمینه گفته است که »احداث ۲۲ بلوک و 
بالغ بر ۵ هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی در این محل، 
مشکات متعددی از جمله مشکل آب، آب وهوا و 
نقض استاندارد های ملی و بین المللی را برای باغ 
گیاه شناسی به وجود خواهد آورد. موضوعی که در 
حال حاضر مسلم است، اجرای طرح در خارج از 
چارچوب مشخص و بدون رعایت استانداردهای 
لازم اســت؛ بنابراین ساخت و ساز در این محوطه 
از نظر دادســتانی ممنوع بوده و ما با آن مخالف 

هستیم.«

با این حال  به نظر می رســد دست  های   پنهانی 
همچنان در برابر این نظرات کارشناسی مقاومت 

می کند!
اصرار بنیاد تعاون ارتش بر برج سازی

همانطور که بارها گفته شــده، متولی برج های 
مســکونی در دســت احــداث در شــمال باغ 
گیاه شناسی ملی ایران، بنیاد تعاون ارتش است. 
براســاس توافقی که در ســال ۱۳۸۷ بین این 
بنیاد و شــهرداری تهران انجام شده است، باید 
از ۵۱۱ هکتــار زمین متعلق به ارتش در منطقه 
۲۲، ۳۵۰ هکتار به شــهرداری واگذار شود و در 
عوض آن بنیاد تعاون ارتش اجازه دارد که در ۱۶۱ 
هکتار دیگر این زمینه، ۲۲ بلوک مســکونی ۳۸ 
طبقه احــداث کند. توافقی که عمر آن به دوران 
شهرداری »محمد باقر قالیباف« بر می گردد. البته 
در پروانه اولیه ساخت وســاز صادرشده برای این 
برج ها، تا ســه سال به بنیاد تعاون ارتش فرصت 
داده شده بود که ساخت وسازها را شروع کند، اما 
گودبرداری این پروژه تا اواخر دهه ۹۰ شروع نشد؛ 
با این حال، مســئولان بنیاد تعاون ارتش تاکید 
کرده انــد که پروانه جدیدی برای ساخت وســاز 
در این محوطه از شــهرداری تهران گرفته اند و 
مســئولان دوره کنونی مدیریت شــهری نیز بر 
قانونی بودن این ساخت وسازها تاکید دارند، ولی 
مدیران موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع مخالف 

این مواضع هستند. 
در همین راستا، اخیرا موسسه تحقیقات جنگل ها 
و مراتع از بنیاد تعاون ارتش و شهرداری تهران به 
دیوان عدالت اداری شکایت کرده و خواستار ارائه 
مستندات کامل درباره صدور پروانه جدید برای 
ساخت وساز در شمال باغ گیاه شناسی و رعایت 
حریم قانونی این باغ شــده است. »علی علیزاده 
علی آبادی« رئیس موسسه تحقیقات جنگل ها و 
مراتع همچنین مهرماه ۱۴۰۲ با ارسال نامه ای به 
سران سه قوه خواستار توقف پروژه بلندمرتبه سازی 
در حریم شــمالی باغ گیاه شناسی شده و تاکید 
کرده اســت که »این پــروژه تیر خاصی به باغ 
ملــی، به عنوان میراث علمی، تخصصی، طبیعی 
و فرهنگی کشــور است و با این که وزارت جهاد 
کشــاورزی حاضر به واگــذاری زمین معوض به 
بنیاد تعاون ارتش برای ســاخت این برج ها شده 
و قانون، ساخت   وســاز خارج از تــوان اکولوژیک 
پایتخت را ممنوع می کند، ولی بنیاد تعاون ارتش 
این پیشنهاد را نپذیرفته است و همچنان به پروژه 
بلندمرتبه سازی در حریم باغ گیاه شناسی ادامه 

می دهد.« 
پدرخوانده

امــا به نظر می رســد مانعی در میان اســت که 
نمی گذارد پروژه انبوه سازی ارتش متوقف شود! 
کمااینکه نهم آبان امســال »علیرضــا زاکانی« 
شــهردار تهران نیز گفته است: مجموعه ای که 
بالای باغ گیاه شناسی ملی در حال ساخت است، 
کل مجوزها را از قبل و در زمان مدیریت های قبلی 
گرفته و بر اساس همان پروانه ساخت، کارهایش 
انجــام می شــود. بنابراین مــا کاری نمی توانیم 
بکنیم! به بیانی جلوگیری از این کار از مسئولیت 
شــهرداری خارج است و برای جلوگیری به رأی 
دستگاه قضایی یا تفاهم بین وزارت جهاد، میراث 

فرهنگی و مجموعه سازنده برج ها نیاز است.
این در حالی اســت که تنهــا دو روز بعد رئیس 
تحقیقات مراتع و جنگل  های   کشور هم  با بیان 
اینکه حریمی که برای این باغ در نظر گرفته شده 
۵۰۰ متر است افزود: در طرح تفصیلی عنوان شده 
بود که اگر ساخت و سازی در اطراف باغ صورت 

می گرفت نباید بیشتر از سه طبقه باشد.
علی علیزاده تاکید کرده که با ساخت و ساز بلند 
مرتبه ها در اطراف بــاغ دیگر آبی به زمین نفوذ 
نمی کند و تامین آب باغ با مشکل مواجه شده و 

درختان باغ در حال خشک شدن هستند
اما شــاید ظریف ترین اظهار نظــر در مورد این 
ساخت و ســازها را یکی از محققان کشور کرده 
باشــد.  »محمد متینی زاده«عضو هیئت علمی 
موسســه تحقیقــات جنگل ها و مراتع کشــور 
می گوید: »همه مخالفت خود را با این پروژه اعام 
کردند و به ضرس قاطع گفتند که بر مبنای ادله 
علمی این پروژه بلند مرتبه ســازی در طول زمان 

به باغ گیاه شناسی ملی ایران آسیب می زند و به 
زوال آن می انجامد. هیچ کدام از دستورات منجر 
به توقف نشــد. معاون اول رئیس جمهور دستور 
داد، نشد. خود رئیس جمهور در روز درختکاری 
به آقای زاکانی دســتور داد که متوقفش کند اما 

نکرد.«
به گفته این عضو موسســه تحقیقات جنگل در 
حالی که ترکی در شــهریورماه ۱۴۰۱ جلسه ای 
از شهرداری خواست که میزبان شود و مسئله را 
حل کند هنوز هیچ جلسه ای برگزار نشده است. 
»در پیگیری های گذشته هم خانم مالواجرد که در 
آن زمان دبیر شورای عالی معماری و شهرسازی 
خیلی تاش کرد. جلســاتی در بهمن پارســال 
گذشته برگزار شد که نمایندگان ارتش آمدند و 
وزارت جهاد حاضر شد که زمینی معوض به آنها 
بدهد. خانم مالواجرد وعده داد که هر زمینی داده 
شود، مجوز شهرک می دهیم که ارزش افزوده هم 
داشته باشــد و قیمت زمین هایشان بالا برود اما 
همراهی اتفاق نیفتاد و ارتش و شهرداری پاسخی 
ندادند.« اکنون ماشــین های سنگین در حریم 
باغ ملی در حــال کارند و اینطور که متینی زاده 
می گوید »تمام راه ها به دیوان عدالت اداری ختم 

شده است«.
همانطور که دیده می شــود به نظر می رســد با 
وجود راهکارهایی که مســئولان برای نجات باغ 
گیاهشناسی داده اند ولی، همچنان »پدرخوانده« 
در پس سایه مانع از اجرای آنهاست و ارتش نیز به 

مدد حمایت وی به کارش ادامه می دهد!
واکنش شورایی ها

این آش آنقدر شــور شــده که حالا حتی خود 
اعضای شورای شهر نیز علنا مخالفت خود را با آن 
اعام می کنند. »مهدی عباسی« رئیس کمیسیون 
معماری و شهرسازی شورای شهر تهران یکی از 
همین اعضاســت که به همدلی می گوید: به هر 
حال چه بخواهیم و چه نخواهیم  برای این پروژه 
در دوره  های   قبل پروانه صادر شــده است و پهنه 

هم اجازه این ساخت و ساز را می دهد.
گرچه وی مدعی اســت که آسیبی وارد باغ گیاه 
شناسی نمی شود چراکه مطالعات طرح تفصیلی 

اجازه داده این ساخت و ساز انجام شود.
وی در توضیح چرایــی قانونی بودن اقدام ارتش 
می گوید: »طرح تفصیلی مصوب منطقه ۲۲ که 
به امضای نماینده وزارت جهاد و میراث فرهنگی 
رســید، محدودیت ارتفاعی برای ساخت وســاز 
در ایــن محدوده نداشــته اســت. پروانه صادره 
برای ارتش در ســال ۱۳۸۷ بوده و آن زمان باغ 
گیاه شناســی هنوز به ثبت نرسیده بود. این باغ 
در ســال ۹۵ در فهرست میراث طبیعی ملی به 
ثبت رســید و در سال ۱۴۰۱ به ثبت آثار ملی-

فرهنگی و تاریخی اضافه شــد. همچنین حریم 
این باغ و آثــار ملی طبیعی، فرهنگی و تاریخی 
در ۲۵ تیر ماه سال گذشته توسط وزارت میراث 
فرهنگی و گردشگری به استانداری تهران اباغ 
شد و استانداری هم به دستگاه های ذیربط اباغ 
کرد. علی رغم این اتفاقات، ریختن فونداسیون و 
گودبرداری از سوی ارتش در دست انجام است.«

جالب اینجاست که به گفته وی، عاوه بر برج های 
مسکونی ارتش، پروژه مسکونی استادان دانشگاه 
تربیت مدرس در قالب طرح جهادی مســکن و 
تفاهم نامه با سازمان نوسازی به ارتفاع ۲۰ طبقه 
در حریم این باغ قرار گرفته که موضوع از سوی 
کمیسیون ماده ۵ در دست بررسی است! چرا که 
این برج هم باید محدودیت ارتفاعی متناسب با 

ضوابط و حریم آثار ثبتی را رعایت کند.
به گفته رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر 
تهران وقتی این پروژه پروانه ســاختمانی دارد و 
مشــکل قانونی هم ندارد شورای شهر تهران هم 

نمی تواند ورود پیدا کند.
با تمام این تفاصیل عباسی معتقد است ؛ »می توان 
این مساله را از طریق کدخدامنشی و تفاهم بین 
ارتش، وزارت جهاد کشاورزی و شهرداری تهران 
حــل کرد.« وی البتــه تاکید دارد کــه »درباره 
ساختمان هایی که قبا در حریم باغ گیاه شناسی 
ساخته شده است، نمی توان اقدامی انجام داد، ولی 
درباره ساخت وسازهایی که هنوز به پایان نرسیده 
و براســاس توافق های قبلی در حال انجام است، 

شهرداری باید به عنوان ضلع سوم ورود کند و یک 
توافق جدید با مالکان داشته باشد و حتی زمینی 

به جای آن برای ساخت وساز بدهد.« 
اظهارات کوزه گر!

در یکــی از آخریــن اظهــار نظرهــا در ایــن 
مورد»حمیدرضا صارمی« معاون شهرســازی و 
معماری شهرداری تهران نیز در گفت وگویی کوتاه 
با خبرنگار ایلنا معتقد است که »ساخت وساز در 
حریم باغ گیاه شناسی ملی ایران به صورت قانونی 
انجام می شود و تابع مقررات مصوب وزارت میراث 
فرهنگی و گردشــگری اســت و در حال حاضر، 
ضوابط قانونی تعیین شده در این ساخت وسازها 
رعایت می شود.« او البته می پذیرد که »در گذشته 

اتفاقاتی در زمینه صدور مجوز برای ساخت وساز 
در حریــم این باغ رخ داده که تابع مقتضیات آن 
زمان بوده است، اما در بررسی های کنونی حتما 
دقت نظر لازم را به خرج می دهیم تا مشــکلی 
برای باغ گیاه شناسی از نظر تامین آب و شرایط 

اکولوژیکی مورد نیاز گیاهان آن ایجاد نشود.«
معاون شــهردار پایتخت همچنین در پایان در 
تاکید دارد که » هم اکنون ساخت وساز در شمال 
این مجموعه به صورت قانونی در حال انجام است. 
اما در حقیقت تعهداتی که شهرداری از دوره های 
گذشــته به این مجموعه داده است، شرایط را به 
شکل کنونی پیش برده است، ولی تاش می کنیم 
همین حالا نیز ساخت وسازها با کمترین آسیب به 

باغ گیاه شناسی انجام شود.«
ماجرا اما به همین جا ختم نمی شــود. یکی از 
مدیران ارشد شهری دوره قبل اما در گفت و گو 
با خبرنگار»همدلی« با تاکید مجدد براینکه این 
تفاهم یکی از »دستاوردهای«! دوره مدیریت آقای 
قالیباف است می گوید: در دوره پیشین مدیریت 
شهری، ما در مورد این پروژه، با کاف پیچیده ای 
سروکار داشتیم که نمی دانستیم باید با آن چه 
کنیم. از یکســو شهرداری شــهرداری به خاطر 
تفاهم نامه و پروانه ای که صادر کرده بود، تعهدی 
بــرای خودش ایجاد کرده بود که از لحظا قانونی 
نمی شد آن را انکار کرد و از سویی با چالش  های 
  زیست محیطی و خطراتی که ساخت این برج  ها 

می توانست داشته باشد روبرو بودیم. 
وی که نمی خواهد نامــی از وی در این گزارش 
برده شــود می گوید: وقتی شهرداری حتی پول 
کانــی بابت این تفاهم نامــه گرفته بود، ما چه 
می توانستیم بکنیم؟ تنها کاری که می توانستیم 
بکنیــم این بود که به بهانه  های   مختلف آغاز کار 
را به تاخیر بایندازیم تا بلکه راهکاری پیدا شود، 
که البته نشد. تا اینکه دوستان جدید در شهرداری 

سرکار آمدند و اجازه ساخت را دادند! 
بنابراین همانطور که دیده می شود به نظر می رسد 
با وجود انکه تمامی کارشناســان و مســئولان 
و حتی رئیس جمهور و شــهردار بر آســیب زا 
بودن باغ گیاهشناســی تاکید دارند، عزمی فرای 
این مخالفت  هــا وجود دارد که مانع از توقف این 
پروژه و ابطال آن می شود. اما این فرد یا گروه چه 
کسانی هســتند؟ آیا ممکن است سایه سنگین 
شــهردار وقت آن دوران و رئیس مجلس کنونی 
پشت تمامی این مقاومت  ها باشد؟! بخصوص آنکه 
وی تاکنون هیچ گونه اظهار نظری در این زمینه 
نکرده و کاما سکوت اختیار کرده است! به راستی 
پدرخوانده پشت پرده این پرونده عجیب در ظاهر 

قانونی کیست؟!

سایه »پدرخوانده« بر سر ابَر برج سازی به ظاهر قانونی! 

بولدوزهادرآستانهورودبهباغملیگیاهشناسی

*مدیریت شهری از سال 1387 
نقش مستقیم در پروژه برج سازی در 

حریم باغ گیاه شناسی داشته است
*قرار است 27 برج 27 طبقه در 

حریم باغ ساخته شود
* کارشناسان محیط زیست تاکنون 

نتوانسته اند مانع اجرای توافقنامه 
میان ارتش و شهرداری تهران شوند
*یک کارشناس محیط زیست به 
همدلی: این پروژه تیر خلاص به باغ 

ملی، به عنوان میراث علمی، تخصصی، 
طبیعی و فرهنگی کشور است

*  برج سازی در حریم شمالی باغ 
گیاه شناسی باعث تغییر در رژیم 

جریانات هوایی و بادهایی می شود که 
به صورت طبیعی از سمت شمال و 

شمال غرب این مجموعه می وزد
*»علیرضا زاکانی« شهردار تهران: 
مجموعه ای که بالای باغ گیاه شناسی 

ملی در حال ساخت است، کل مجوزها 
را از قبل و در زمان مدیریت های قبلی 
گرفته و بر اساس همان پروانه ساخت، 

کارهایش انجام می شود. بنابراین ما 
کاری نمی توانیم بکنیم!


